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Návrat vlků do lesů v okolí Kladské
Pavel Jaška, Jana Šrutová, Aleš Vorel a Pavel Hulva

Ve	Slavkovském	 lese	se	 tak	 jako	 jinde	potý-
káme	 s	 neúměrně	 početnými	 stavy	 vysoké	
a	černé	zvěře,	které	se	promítají	do	značných	
škod	v	 lesnictví	a	zemědělství.	Poškozována	
jsou	i	chráněná	území.	Do	situace,	kdy	nejsme	
schopni	nebo	ochotni	udržovat	rozumnou	po-
četnost	vysoké	a	černé	zvěře,	přicházejí	vlci.	
V	 případě	 Slavkovské	 lesa	 je	 mezníkem	 rok	
2022.	Jaké	jsou	tedy	naše	poznatky	na	počát-
ku	třetího	roku	trvalé	vlčí	přítomnosti	v	centrál-
ní	části	CHKO?

Mladá	samice	Nina	s	telemetrickým	oboj-
kem	přichází	ze	šumavské	populace	na	pře-
lomu	 zimy	 a	 jara	 2022.	Na	 jaře	má	Nina	 se	
samcem	 Coudym	 svůj	 první	 vrh	 a	 vzniká	
smečka.	 Jádro	 teritoria	 se	 nachází	 v	 oko-
lí	 Kladské.	 Pravděpodobně	 čtyři	mláďata	 se	
dožívají	pozdního	léta	a	podzimu.	V	zimě	jsou	
tři	z	nich	geneticky	potvrzena	a	 identifiková-
na.	V	roce	2023	se	objevuje	druhý	vrh,	opět	
Niny	a	Coudyho,	znovu	s	alespoň	čtyřmi	mlá-
ďaty.	Tři	z	nich	se	jistě	dožívají	zimy,	kdy	jsou	
geneticky	 potvrzena	 pomocí	 analýzy	 DNA	
z	trusu.		Ninu,	Coudyho	ani	mláďata	z	prvního	
vrhu	2022	se	ze	vzorků	trusu	určit	nepodařilo.	

Syntézou	 různorodých	 informací	 lze	 dojít	
k	 závěru,	 že	 v	 průběhu	 zimy	 2023/2024	 se	
v	centrálním	teritoriu	v	okolí	Kladské	pohybu-
jí	stále	alespoň	 tři	až	čtyři	vlci.	Osud	mláďat	
z	prvního	 vrhu	 je	 neznámý.	Situace	 vůdčího	
páru,	který	smečku	založil,	 také	není	přesně	
známa.

Vlci	 jsou	 přirozenými	 hospodáři	 v	 lesních	
i	 nelesních	 ekosystémech,	 protože	 regulu-
jí	 a	 ozdravují	 populace	 zvěře.	 Dělají	 téměř	
zdarma	 práci,	 na	 kterou	my	 nestačíme.	 Slo-
va	 „téměř	 zdarma“	 jsou	na	místě,	 neboť	 vlci	
mohou	 způsobit	 i	 škody	 na	 nedostatečně	
zabezpečených	 hospodářských	 zvířatech.	
Ty	 jsou	 však	 o	 několik	 řádů	 nižší	 než	 škody	
způsobené	přemnoženou	zvěří.	Nad	to	máme	
řadu	finančních	nástrojů,	jak	chovatelům	zvířat	
pomoci	škodám	předcházet,	případně	je	kom-
penzovat.	Přijetí	vlků	do	naší	přírody	ale	není	
jen	o	bilanci	škod,	které	způsobují,	a	komplex-
ních	ekosystémových	službách,	jež	poskytují.	
Je	to	i	o	celospolečenském	respektu	k	život-
nímu	prostředí,	který	se	například	v	kontextu	
klimatické	 změny	 teprve	 v	posledních	 letech	
tak	bolestně	učíme.	■
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